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Віншуем чытачоў з Калядамі і Новым годам!

ГРАМАДСТВА І ЗАКОНАХОВА ЗДАРОЎЯ

УЛАДА

(працяг на стар. 2)

Аб гэтым заявіў Лукашэнка на 
чарговай нарадзе, якая прайшла пад 
лейтматывам: “Віцебшчыне патрэбна 
перазагрузка” – падчас прадстаўлення 
Аляксандра Субоціна. Кіраўнік 
дзяржавы падкрэсліў, што вобласці, 
шчыра кажучы, хваліцца асабліва няма 
чым. Менавіта таму кіраўнік Беларусі 
даручыў звярнуць увагу на кадравую 
палітыку.

У прыватнасці, новаму кіраўніком 
вобласці было выстаўлена шэраг 
канкрэтных задач:

 Найперш за ўсё неабходны 
“надзвычай строгая тэхналагічная 
і выканальніцкая дысцыпліна”, а 
таксама нямалаважная задача па  
эканоміі ўсіх рэсурсаў.

 Да таго ж востра паўстала патрэба ў 
мадэрнізацыі матэрыяльна-тэхнічнай 
базы аграпрамысловага комплексу. 
“…Таму даставайце з-пад платоў усё, 

што можа перасоўвацца і працаваць, 
і аднаўляйце. Я аддаў распараджэнне 
трактарнаму заводу, "Гомсельмашу", 
іншым, каб яны дапамаглі вам аднавіць 
тэхніку…”, падкрэсліў Лукашэнка.

Кіраўнік дзяржавы даручыў 
звярнуць увагу на кадры:

“…Шэраг фармальных паказчыкаў 
у кадравай працы звяртаюць на 
сябе ўвагу і выклікаюць трывогу. 
Толькі за апошнія пяць гадоў тройчы 
змяняліся кіраўнікі ў Шумілінскім і 
Аршанскім райвыканкамах, двойчы 
– у Браслаўскім, Талачынскім, 
Дубровенскім і Бешанковіцкім... Што 
гэта за праца? Паўтара-два гады – і 
іншы кіраўнік! Дык вы ж паглядзіце, 
хто можа кіраваць раёнам! Знайдзіце 
моцных 21 чалавек – і вы вырашыце 
шмат у чым праблемы. Усё залежыць 
ад лідара, ад кіраўнікоў. Словам, 
Аляксандр Міхайлавіч, вам трэба 

разабрацца ў прычынах такой 
сітуацыі і знайсці рашэнні, выбудаваць 
дакладна працуючую кадравую 
вертыкаль вобласці. Адсутнасць 
сістэмнасці ў рабоце з кадрамі ў 
рэгіёне недапушчальная…”

“…За апошнія сем гадоў валавы 
рэгіянальны прадукт скараціўся больш 
чым на восем працэнтаў. Гэта шмат! 
У бягучым годзе рэгіён адзіны, дзе 
прадаўжае зніжацца ВРП у асноўным 
за кошт будаўніцтва і сельскай 
гаспадаркі. У нас аселі гэтыя галіны, 
шчыра кажучы, практычна ва ўсіх 
абласцях. У апошнія гады пагаршаюцца 
многія паказчыкі развіцця вёскі. 
Зніжаны пасяўныя плошчы і аб'ёмы 
збору сельскагаспадарчых культур. 
Скарацілася пагалоўе буйной рагатай 
жывёлы, вытворчасць малака і яек. 
Прычыны – нізкая арганізацыя працы, 
незахаванне агратэхнічных тэрмінаў 
і рэгламентаў, – адзначыў Аляксандр 
Лукашэнка. – Выканальніцкая 
дысцыпліна ні да д'ябла! І не трэба 
казаць, што ў вас бракуе кадраў. Што 

ёсць, з тым і працуеце.
– Праца аграпрамысловых 

аб'яднанняў застаецца стратнай. Без 
дзяржаўнай падтрымкі стратныя 
72 працэнты сельскагаспадарчых 
арганізацый вобласці. Відавочна, што 
рэгіёну патрэбна перазагрузка. Калі 
хочаце – сур'ёзнае ўзварушэнне. І ў 
мяне гэта не заржавее! Зрабіце, калі 
ласка, за зіму адпаведныя вывады. 
Таму мной прынята рашэнне аб 
прызначэнні на Віцебшчыну маладога 
перспектыўнага кіраўніка, для якога 
ваш край з'яўляецца роднай зямлёй, – 
Аляксандра Міхайлавіча Субоціна.

Па ўсяму відаць, што сам кіраўнік 
дзяржавы грунтоўна і раскрыў 
прычыны, чаму на Шуміліншчыне і 
суседніх раёнах не могуць ды і й не 
маюць ахвоты чыноўнікі ўзначаліць 
занядбаны рэгіён. Бо эканоміку не 
падманеш, калі няма грошай, няма 
інвестыцый, а найбольш здатныя 
спецыялісты разбягаюцца ў пошуках 
лепшай долі.

Алесь Шумскі

Новаму старшыні аблвыканкама было даручана высветліць 
прычыны трохразовай змены кіраўніка Шумілінскага раёна за 
пяць гадоў.

ЧАМУ КІРАЎНІКІ НЕ ЗАТРЫМЛІВАЮЦЦА?

Перадусім яшчэ падчас 
падрыхтоўкі да абласнога 
фестывалю-кірмашу працаўнікоў 
сяла "Дажынкі-2021" было прынята 
рашэнне правесці рамонтныя 
работы на адным з важных 
сацыяльных аб'ектаў гарадскога 
пасёлка. На бягучы рамонт тады і 
было выдзелена каля 1,5 мільёна 
беларускіх рублёў, якія ў рэшце рэшт 
і былі асвоены ў поўным аб'ёме.

Відавочна, як цяпер змяніўся 
экстэр'ер і інтэр'ер паліклінікі, а 
шумілінскім пацыентам і ўрачам 
стала намнога болей камфортна ў 
абноўленых кабінетах. Пры гэтым 
тут поўнасцю замянілі мэблю. Варта 
дадаць, што зараз усталявана і новая 
рэгістратура, якая стала болей 
адкрытай. Таксама ва ўстанове 
аховы здароўя быў праведзены 
капітальны рамонт двух бальнічных 
ліфтаў, гэта абышлося на суму 186 
тысяч беларускіх рублёў. Да таго 
ж была ўстаноўлена новая сістэма 
відэаназірання, тут мадэрнізавалі 
і поўнасцю зманціравалі сістэму 

пажарнай аховы. І гэта яшчэ не ўсё. 
Для барацьбы з каранавіруснай 
інфекцыяй ажыццёўлены рамонт 
сістэмы падачы медыцынскага 
кіслароду, устаноўлены дадатковыя 
стацыянарныя кіслародныя 
кропкі, набыты кіслародныя 
ўвільгатняльнікі.

Не забылі і пра матэрыяльна-
тэхнічную базу, якая пабагацела 

на дзве ўкамплектаваныя 
медыцынскім абсталяваннем 
машыны хуткай дапамогі, 
што ўжо працуюць у рэгіёне, і 
відэагастраскапічную стойку з 
відэагастраскопам Olimpus GIF-LV1. 
Для рэанімацыйнага аддзялення 
ўстановы аховы здароўя за кошт 
мясцовага бюджэту закупілі 
медыцынскі манітор, інфузійныя 
шпрыцавыя помпы, неабходную 
камп'ютарную тэхніку. Шумілінцы 
спадзяюцца, што з гэтага часу, пры 
абноўленай паліклінікі – значна 
палепшыццца якасць аказання 
медыцынскай дапамогі.

Алесь Шумскі

На днях адбылося ўрачыстае адкрыццё паліклінікі Шумілінскай 
цэнтральнай раённай бальніцы (ЦРБ), дзе правялі рамонт за 
рахунак абласнога бюджэту. Аб гэтым паведамілі ў галоўным 
упраўленні па ахове здароўя Віцебскага аблвыканкама.

РЭКАНСТРУКЦЫЯ 
ПАЛІКЛІНІКІ 
ЗАВЕРШАНА

Аднак, не ўсё так проста. Па першае, 
у нашым раёне цяжка знайсці працу, 
а па другое, хто будзе браць на 
працоўнае месца людзей, якія забылі, 
што ў іх ёсць дзеці? Таму “нядбайныя 
бацькі” не маюць грошай нават на свае 
элементарныя патрэбы, як правіла, 
яны не аплочваюць камунальныя 
паслугі, не кажучы ўжо пра аліменты, 
штрафы і інш. Такім чынам са статуса 
“абавязаных” гора-бацькі неўзабаве 
ператвараюцца ў крымінальнікаў. 

На сённяшні дзень у Шумілінскім 
раёне распачата ўжо шэсць  
крымінальных спраў у дачыненні 
да абавязаных асоб – за нявыплату 
аліментаў і прагулы.

Паводле начальніка раённага 
аддзела Следчага камітэта Рэспублікі 
Беларусь Яўгена Іванова, з пачатку 
года следчымі аддзела ўзбуджана 
6 крымінальных спраў у адносінах 
да абавязаных асоб.  Бо ўсе гэтыя 
справы ўзбуджаны па фактах 
шматлікіх прагулаў асоб, якія павінны 
кампенсаваць дзяржаве сродкі на 
ўтрыманне дзяцей.

З гісторыі адной самай вядомай 
“абавязанай асобы”.

Днямі следчыя райаддзела 

завершылі расследаванне 
крымінальнай справы ў адносінах 
да 50-гадовай грамадзянкі Н., 
якая, будучы абавязанай асобай, 
здзяйсняла шматлікія прагулы. Бадай 
што, гэтую жанчыну добра ведаюць у 
раённым аддзеле: толькі за мінулы год 
на яе тройчы ўзбуджалі крымінальныя 
справы.

Паводле старшага следчага 
раённага аддзела Кацярыны Каяновіч, 
грамадзянку пазбавілі бацькоўскіх 
правоў даўно, яшчэ ў 2006 годзе  
Між іншым, сродкі на ўтрыманне 
дзіцяці яна практычна не выплачвала. 
Тым часам з кожным годам сума 
станавілася ўсё болей і болей. Ужо і 
сын вырас, аднак гэта жанчына будзе 
абавязанай асобай да таго часу, пакуль 
поўнасцю не кампенсуе сродкі.

У мінулым годзе у лютым суд 
прысудзіў жанчыне 200 гадзін 
грамадскіх работ, затым у ліпені да 
двух месяцаў арышту, а ў верасні яе 
адправілі на  тры месяцы арышту і 
прымусовае лячэнне ад алкагалізму. 
Хаця ўсё гэтыя справы не адной 
асобы, а  “крымінальныя справы 
падобныя, быццам напісаны пад 

Не сакрэт, што ў кожным раёне расце колькасць гэтак званых 
“абавязаных асоб”. Яны з’явіліся дзякуючы дэкрэту №18, 
дзе “нядбайным бацькам”, пазбаўленых судом бацькоўскіх 
правоў было загадана выплочваць дзяржаве кампенсацыю за 
ўтрыманне адабраных дзяцей у сацыяльным прытулку.

З АБАВЯЗАНЫХ – 
У КРЫМІНАЛЬНІКІ



(пачатак на стр. 1)

• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Cвітанак» 
паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце 
бесплатную падпіску. Калі 
не жадаеце атрымліваць 
газету, то патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Cві-
танак”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamuni-
kat.org/svitanak.html для 
далейшага выкарыстання 
яшчэ да з’яўлення газеты 
на паперы.
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ЗДАРЭННІ

ГРАМАДСКАЯ БЯСПЕКА

СПОРТ

капірку, – адзначае Кацярына 
Каяновіч. Да пракладу,  
адну грамадзянку ўсёж 
такі ўладкавалі на работу 
сельгаспрадпрыемства. Але і 
там яна здзейсніла шматлікія 
прагулы, з-за празмернага 
ўжыванне спіртных напояў. 
Прасцей кажучы не хадзіла 
на працу, таму што піла. 
Не выключэнне і апошняя 
крымінальная справа, 

узбуджаная на грамадзянку 
Н.

У красавіку жанчыну ў 
чарговы раз уладкавалі на 
работу, але ў гэтым месяцы 
сарвалася – учыніла адзін 
прагул. Затым у  наступным 
месяцы ў яе налічвалася ўжо 
каля сямі прагулаў, а праз 
пэўны час яна зусім перастала 
хадзіць на работу. Падчас 
расследавання крымінальнай 
справы грамадзянка не змагла 

растлумачыць следчым 
прычыну сваіх шматлікіх 
прагулаў. Хаця прычына 
навідавоку ды й толькі адна – 
бязмернае п’янства жанчыны.

Следства завершана, 
неўзабаве адбудзецца суд. На 
гэты раз жанчыне пагражае 
рэальны тэрмін: згодна з 
заканадаўствам яна можна 
пазбавіцца волі на тэрмін да 
двух год.

Ян Вайтовіч

ГРАМАДСТВА І ЗАКОН

Ганна Сола выйграла серабро ў гонцы 
праследавання на этапе КС па біятлоне.

Спачатку наша зямлячка, 
якая дарэчы, стартавала пад 
першым нумарам, тройчы 
прамахнулася на агнявых 
рубяжах. У  выніку саступіла 
пераможцы -  біятланісткі 
з Нарвегіі Марце Олсбю-
Ройселан (4,1 сек.)

Выніковы час біятланісткі 
са Скандынавіі 30 мін. 4,1 сек. 
(быў адзін промах). Бронзавы 
медаль дастаўся лыжніцы са 
Швецыі Эльвіры Эберг, якая 
адстала ад нарвежкі на 23,3 
сек. У яе таксама здарыўся 1 
промах.

Варта адзначыць і  
выступленне яшчэ адной 
нашай беларускі - Дзінары 
Алімбекавай, якая ўсё ж такі 
здолела падняцца з восьмага 
месца на старце да чацвёртай 
пазіцыі ў падагульняючым 
пратаколе. Яна саступіла 
Марце Олсбю-Ройселан 48,1 
сек. (1 промах).

Алесь Прыбярэжны

УЗЯЛА СЕРАБРО 
НА КУБКУ СВЕТУ

Вольга і Андрэй Усавы 
аб вялікай сям'і не марылі, 
думалі, што спыняцца на двух 
дзецях. Але сёння, гледзячы 
на   сваіх пецярых сыноў, бацькі 
свецяцца ад шчасця і гонару.

– Цяжка толькі з першым 
дзіцем, а потым колькасць не 
мае значэння, - кажа Вольга. – 
Яны ў нас добрыя, адчыненыя, 
заўсёды гарой сябар за сябра. 
Старэйшыя падраслі і сталі 
надзейнымі памагатымі нам з 
мужам.

Вольга заўсёды марыла 
аб дачцы, але жыццё 
распарадзілася інакш.

– Без дзяўчынак нам нават 
лепш, – заявіў 10-гадовы Захар.

Старэйшаму сыну Іллі ўжо 21 
год, ён жыве асобна. Малады 
чалавек працуе ў аддзяленні 
дэпартамента аховы і 
адначасова навучаецца ў 
філіяле акадэміі сувязі. Ніколі 
не прапускае магчымасці 
пакаштаваць мамінага супу. 
17-гадовы Максім – выпускнік. 
З паступленнем пакуль не 
вызначыўся: выбірае паміж 
ПДУ і ВДУ імя П. М. Машэрава. 

Хлопец дадаткова займаецца 
па фізіцы, збіраецца быць 
праграмістам. Ён і з малодшымі 
ўрокі робіць, і на стол, калі 
трэба, накрые.

– Магу бульбы зварыць, 
бліны ці дранікі спячы, суп 
прыгатаваць. Арыентуюся на 
запыты братоў. Ды і мама пасля 
працы стомленая прыходзіць 
– хочацца яе парадаваць, – 
разважае клапатлівы сын.

У Шуміліне сям'я 
перабралася з аграгарадка 
Амбросавічы. Дзякуючы 
падтрымцы дзяржавы, у іх 
распараджэнні зараз ёсць 
дзве кватэры. Звыклыя да 
сельскага жыцця Усавы і ў 
райцэнтры разбілі невялікі 
агарод. Затое да стала заўсёды 
ёсць свая гародніна, узвары, 
варэнне.

Кіраўнік сямейства Андрэй 
працуе на прадпрыемстве 
«Вітканпрадукт», Вольга 
– у раённай паліклініцы. 
У іх мікрараёне жывуць 
у асноўным маладыя 
шматдзетныя сем'і, многія – 
з сельскай мясцовасці. Усе 

адзін аднаму дапамагаюць. 
Жанчыны разбілі пад вокнамі 
кветнікі. Мужчыны разам 
з дзецьмі летнімі вечарамі 
гуляюць у футбол.

Новы год Усавы заўсёды 
сустракаюць дома, сваёй 
сям'ёй. Ужо збіраюцца 
прыбіраць ёлку, упрыгожваць 
кватэру. Дзеці робяць маме 
замовы на святочны стол, 
чакаюць падарункаў ад Дзеда 
Мароза. Захар развучвае 
новую мелодыю на баяне – 
сёлета паступіў у музычную 
школу.

– Я ўжо нават дзвюма рукамі 
гуляць умею, – не без гонару 
кажа хлопчык.

12-гадовы Кірыл і самы 
малодшы, 6-гадовы Яраслаў, 
як і іншыя браты, ва ўсім 
гатовы дапамагаць маме 
з татам. Калі раней Вользе 
даводзілася браць свой 
законны дадатковы выходны ў 
тыдзень, каб зладзіцца з хатнімі 
справамі, то зараз у гэтым 
няма неабходнасці. Побач 
цэлае войска клапатлівых 
памагатых!

vitbichi.by
Пераклад з расейскай 

рэдактара

Пагаварылі з маці, якая гадуе пяцёра сыноў у 
Шуміліне аб вытанчанасці выхавання.

"ЦЯЖКА ТОЛЬКІ З ПЕРШЫМ"
СЯМ’Я

Днём 18 снежня ў Шуміліне 
загарэлася кватэра ў 
двухпавярховым доме па 
вуліцы Дубасарскага. Гаспадыня 
да прыезду ратавальнікаў 
спрабавала патушыць пажар 
самастойна, але не справілася з 
агнём.

Выратавальнікі прыбылі 
ператыўна, паведамляе 
абласное упраўленне МНС.

Супрацоўнікі МНС падзяліліся 
на два звёны і прыступілі да 
выратавання людзей з дома і 
тушэння пажару. 

Начальнік варты Аляксей 
Шустроў, пажарны Андрэй 
Вееўнік і кіроўца Міхаіл 
Дземідзенка, падключыўшыся 
ў апараты на сціснутым 
паветры, увайшлі ў дом. 
На другім паверсе, з адной 
кватэры пры дапамозе маскі 
на выратаванага па лесвічнай 
клетцы вывелі мужчыну і 

жанчыну. З другой кватэры 
таксама з выкарыстаннем маскі 
вывелі гаспадыню кватэры і яе 
знаёмую цяжарную жанчыну.

Адначасова з акна па 
трохкаленнай лесвіцы пажарны 
Андрэй Вееўнік на руках спусціў 
уніз трохгадовае дзіця, а таксама 
дапамог спусціцца мужчыну і 
трынаццацігадоваму хлопчыку.

Усіх выратаваных агледзелі 
работнікі хуткай медыцынскай 
дапамогі. Тры чалавекі былі 
шпіталізаваныя.

У кватэры, што гарэла, 
пашкоджаная маёмасць, 
таксама ў ёй і пад'ездзе 
закураныя сцены і столь. 
Прычына здарэння 
высвятляецца. Разгляданая 
версія – парушэнне правіл 
эксплуатацыі электрасетак і 
электраабсталявання.

Сяржук Крупскі 
па матэрыялах МНС

У Шуміліне на пажары выратавалі сем чалавек, з 
іх двое дзяцей.

ВЫРАТАВАЛІ 
СЕМ ЧАЛАВЕК

Да месца паведамлення 
былі неадкладна накіраваны 
аддзелы пажарнай аварыйна-
выратавальнай часці нумар 
1 Шумілінскага раённага 
аддзела па надзвычайных 
сітуацыях.

Паведамляе Віцебскае 
абласное упраўленне МНС.

Паводле выконваючага 
абавязкі начальніка дзяжурнай 
змены Андрэя Саматыя, 
ратавальнікі літаральна праз 
пару хвілін былі на месцы 
здарэння.

Было заўважана, як з акна 
кватэры двухпавярхоўкі ішоў 
дым на першым паверсе. 
Андрэй Саматый, камандзір 
аддзялення Пётр Казлоўскі 
накіраваліся ў кватэру, адкуль 
ішоў дым, а пажарны Кірыл 
Арлоў і кіроўца Яўген Танана 
адправіліся на другі паверх 
дома, каб апавясціць жыхароў. 
Тым часам пад'ездзе было ўжо 

шмат дыму, а на лесвічнай 
пляцоўцы другога паверха 
ратавальнікі знайшлі пажылога 
мужчыну. Чалавек ляжаў на 
падлозе і моцна кашляў, таму 
што самастойна пакінуць 
небяспечную зону ўжо быў не 
ў стане. Ратавальнікі вынеслі 
яго на свежае паветра, пасля 
чаго яго агледзелі медыкі. 
Ад шпіталізацыі 63 гадовы 
пенсіянер адмовіўся.

Унутры кватэры, дзе 
адбылося ўзгаранне, людзей 
не было. 39-ці гадовая 
гаспадыня кватэры пайшла ў 
краму, а тым часам у спальным 
пакоі загарэўся ложак. Пажар 
быў патушаны ратавальнікамі, 
агнём пашкоджаны ложак, 
закураны сцены і столь.

Па гэтым факце праводзіцца 
праверка, прычына пажару 
высвятляецца.

Сяржук Крупскі
па матэрыялах МНС

23 снежня а палове трэцяй гадзіны дня ратаваль-
нікам паступіла паведамленне аб задымленні ў 
кватэры па вуліцы 40 год Кастрычніка ў гарпасёлку 
Шуміліна.

У ШУМІЛІНА 
ГАРЭЛА КВАТЭРА

Тут збіраюцца людзі за 
пакупкамі, таму самае масавае 
месца было абсталявана для 
правядзення акцыі пад дэвізам 
«Апавяшчальнік – заклад 
вашай бяспекі». Выратавальнік 
сумесна з юнымі памочнікамі 
навучэнцамі сярэдняй школы 
№1 гарадскога пасёлка  Шуміліна 
праводзілі тэматычныя гутаркі з 
пакупнікамі, расказвалі аб мэтах і 
задачах акцыі, праводзілі розныя 
конкурсы, гульні і віктарыны. 
Задавалі каверзныя пытанні, 
заклікалі быць уважлівымі ў 
пытаннях уласнай бяспекі, 
праяўляць клопат да тых, хто 
знаходзіцца побач. Наведвальнікі 

супермаркета з вялікай 
цікавасцю прымалі актыўны 
ўдзел у праводзімых гульнях 
і віктарынах. Выратавальнік 
акцэнтаваў увагу прысутных 
аб неабходнасці ўсталяваць 
у сябе ў жыллі аўтаномны 
пажарны апавяшчальнік у 
кожным жылым пакоі. Для 
большай пераканаўчасці 
прыводзілі прыклады станоўчых 
спрацовак АПА, а дзякуючы 
працы інтэрактыўнай пляцоўкі 
наглядна прадэманстравалі 
яго працу. Дзякуючы чаму 
ўдзельнікі мерапрыемства 
даведаліся, наколькі важна 
і карысна абсталяваць свой 

дом аўтаномнымі пажарнымі 
апавяшчальнікамі.

Азнаёмілі прысутных і з 
мабільнае прыкладанне "МНС 
Беларусі: Дапамога побач!" і 
новай інфармацыйнай кампаніяй 
"Бяспечная старасць", каб больш 
увагі было нададзена кантролю 
– за станам пажарнай бяспекі 
ў дамах састарэлых блізкіх. За 
актыўны ўдзел уручалі буклеты 
прафілактычнай накіраванасці.

У рамках прафілактычнай 
работы сярод насельніцтва 
работнікі раённага аддзела 
па надзвычайных сітуацыях 
аднавілі працу назіральных 
камісій і правялі рэйд па 
гарадскім пасёлку Шуміліна, 
дзе наведалі домаўладання 
катэгараваных грамадзян. 

Далучыліся да работы і работнікі 
раённага вузла паштовай сувязі, 
дзе прапаноўвалі ўсім ахвочым 
набыць і ўстанавіць аўтаномны 
пажарны апавяшчальнік. 

Правяралася і наяўнасць 
устаноўленых увага аўтаномных 
пажарных апавяшчальнікаў 
і іх працаздольнасць, а 
таксама наяўнасць элементаў 
харчавання ў іх. У працэсе рэйду 
з грамадзянамі праводзілася 
тлумачальная работа па 
выкананні патрабаванняў правіл 
пажарнай бяспекі ў побыце.

Па выніках наведвання 
домаўладанняў грамадзянам 
уручалася наглядна-выяўленчая 
прадукцыя прафілактычнай 
накіраванасці.

М. Амбросаў

Пакупнікі супермаркета "Санта" выбіраюць бяс-
пеку.

АКЦЫЯ Ў “САНЦЕ”
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Перад святочным днём Божага Нараджэння 
Віцебскі біскуп па традыцыі падрыхтаваў свой 
віншавальны зварот да вернікаў.

Дарагія браты і сёстры ў 
Хрысце, людзі добрай волі!

Надзея займае адметнае 
месца сярод духоўных рысаў 
чалавека. Бо пакуль яна існуе, 
мы гатовыя пераносіць нават 
вялікія выпрабаванні. Таму так 
важна, каб яна была моцнай. 
Асабліва зараз, калі свет усё 
яшчэ стаіць перад выклікам 
пандэміі, калі між краінамі 
трывае напружанасць, а спакой 
застаецца ўсё яшчэ толькі 
нашай марай.

Сярод гэтага смутку і 
няпэўнасці зноў чутны 
вокліч: «Хрыстос нарадзіўся! 
Славім Яго!» Гэта не проста 

даніна рэлігійнай традыцыі, 
афарбаванай святочнай 
дэкарацыяй, ці спроба забыцца 
на нейкі час, акунуўшыся ў 
святочную мітусню. Гэта — 
вызнанне праўды, з якой бярэ 
пачатак тая самая надзея, якая 
трымае нас пры жыцці. Больш 
за тое, надзея, якая выводзіць 
нас нават па-за межы зямнога 
жыцця! Бо «...хто верыць у 
Мяне, мае жыццё вечнае»! (Ян 
6,47).

Наша культура і цывілізацыя 
моцна закаранёныя ў 
хрысціянскіх каштоўнасцях. Усё 
тое лепшае, што сёння маем, 
так ці інакш звязана з адкрытай 

нам у Святым Пісанні Божай 
Мудрасцю, якая знайшла сваё 
найвышэйшае праяўленне ва 
ўцелаўлёным Божым Слове. 
Слове, якое «...сталася целам і 
пасялілася між намі» (Ян 1;14).

Менавіта Божая Мудрасць 
заўсёды ратавала чалавека, 
калі ён быў ёй паслухмяны. І 
наадварот, клопаты і праблемы 
ўзнікалі тады, калі гэтая 
Мудрасць была адкінутай і 
забытай. Такога досведу мы 
маем ужо дастаткова.

Паспрабуйма наноў прыняць 
уцелаўлёнае Слова ў сваё 
жыццё! Тым больш, што гэтае 
Слова не патрабуе асаблівага 
месца і не прэтэндуе на шмат 
нашага часу. Каб нарадзіцца 
сярод людзей, Яно не 
пагардзіла нават стайняй для 
жывёлаў і было шчаслівым 
ад хвіліннай увагі простых 
пастушкоў. Паспрабуйма наноў 
адкрыць для сябе Божую 
Мудрасць! Няхай яе стане 
крыху больш у нашым жыцці!

Нованароджаны Збаўца 
няхай агорне сваёй ласкай 
кожнага з вас, усю нашу Краіну 
і ўвесь свет, каб мы, прызнаўшы 
над сабой уладу Яго Міласэрнай 
любові, станавіліся здольнымі 
самі дзяліцца гэтай любоўю з 
іншымі!

Здароўя, радасці, спакою і 
Божага бласлаўлення на ўвесь 
надыходны 2022 год!

Са Святам!
Алег Буткевіч 

Біскуп Віцебскі
catholicnews.by

«ХРЫСТОС НАРАДЗІЎСЯ! 
СЛАВІМ ЯГО!»

У выніку ўвядзення 
Еўрасаюзам і ЗША эканамічных 
санкцый супраць беларускіх 
кампаній пад абмежаваннямі 
апынуліся 22 прадпрыемствы. 
У санкцыйным спісе чатыры 
прамысловыя прадпрыемствы, 
якія маюць стратэгічнае 
значэнне для эканомікі: 
«Гродна Азот», яго філіял «Завод 
Хімвалакно», «Беларуснафта» 
і «Белшына». Адмыслоўцы 
схільны лічыць, што з пачатку 
свайго паўнацэннага дзеяння 
санкцыі істотна паўплываюць на 
беларускую эканоміку.

Прафсаюзы Беларусі ў сваю 
чаргу пачалі збор подпісаў 
пад адкрытым лістом у адрас 
Міжнароднай арганізацыі 
працы, рабочых і наймальнікаў 
іншых краін. Ліст змешчаны 
ў інтэрнэце. Нагадаем: у 
ім гаворыцца аб тым, што 
еўрапейскія чыноўнікі не 
маюць права абмяжоўваць 
правы работнікаў іншых краін. 
Увядзенне падобных мер 
у дачыненні да беларускіх 
прадпрыемстваў, на думку 
складальнікаў ліста, не 
з’яўляецца выказваннем 
патрабаванняў працоўных. 
Дарэчы, у змешчаным у сеціве 

закліку афіцыйных прафсаюзаў 
да грамадзян, каб яны ставілі 
свае подпісы пад лістом, 
удакладняецца, што гэта справа 
абсалютна добраахвотная. І 
нават даюцца адрасы, куды 
звяртацца, калі прымушаюць 
ставіць подпіс альбо, наадварот, 
не ставіць.

«Народная Воля» звярнулася да 
старшыні Беларускага кангрэса 
дэмакратычных прафсаюзаў 
Аляксандра Ярашука з просьбай 
пракаментаваць сітуацыю.

Паводле слоў спадара 
Ярашука, прафсаюзы нідзе ў 
свеце не заклікаюць да санкцый, 
паколькі гэта супярэчыць іх 
мэтам. А таму дзіўным найперш 
з’яўляецца адрасат, да якога 
звяртаюцца беларускія 
афіцыйныя прафсаюзы. На яго 
думку, больш істотна тое, як 
ліквідаваць прычыну ўвядзення 
санкцый супраць беларускіх 
прадпрыемстваў.

— А прычына добра вядомая 
— гэта рэпрэсіі супраць 
рабочых, захоп самалёта з 
грамадзянамі Еўрасаюза, гэта 
міграцыйныя атакі на суседзяў 
з Еўрасаюза, — удакладняе 
Ярашук. — І зразумела, што 
нельга адмовіць і краінам 

Еўрасаюза ў адстойванні сваіх 
граніц і ўласнай бяспекі.

Аляксандр Ярашук трымаецца 
думкі, што ўлады павінны 
неадкладна пачаць дыялог з 
апанентамі, якім бы цяжкім ён 
ні быў, і сумесна дамаўляцца, 
як выходзіць з гэтага вострага 
палітычнага і сацыяльна-
эканамічнага крызісу.

— Калі гэта будзе адбывацца, 
то можна спадзявацца на тое, 
што і мы будзем пачуты іншымі 
краінамі, якія ўвялі санкцыі, 
— перакананы Ярашук. — 
Выхад у гэтай сітуацыі адзіны 
— нацыянальны дыялог. Іншага 
папросту няма.

Што датычыцца таго, як 
збіраюцца подпісы, кіраўнік 
Беларускага кангрэса 
дэмакратычных прафсаюзаў 
кажа, што ў дадзенай сітуацыі 
кожны чалавек павінен сам 
вырашаць, як яму паступаць.

— Да нас калі і звяртаюцца 
людзі са скаргамі на прымус, 
то толькі з умовай, каб ні ў якім 
разе не называлі прозвішча, 
— канстатуе Ярашук. — Але 
калі ніхто не будзе называць 
прозвішча, то ніхто і рабіць 
нічога не будзе, бо ад імя каго 
тады рабіць?

На жаль, паводле слоў 
Ярашука, людзі ў дадзенай 
сітуацыі працягваюць баяцца, 
хаця праз гэту боязь могуць 
згубіць усё ў сваім жыцці.

“Народная воля”

Старшыня Беларускага кангрэса дэмакратычных 
прафсаюзаў Аляксандр Ярашук заклікае афіцыйныя 
прафсаюзы скіраваць свае высілкі на тое, каб 
ліквідаваць найперш прычыну з’яўлення санкцый, а 
потым патрабаваць іх адмены, піша Народная Воля.

«ГАЛОЎНАЕ — ЛІКВІДАВАЦЬ 
ПРЫЧЫНУ САНКЦЫЙ...»

— За последние семь лет 
валовой региональный 
продукт сократился более 
чем на восемь процентов. Это 
много! В текущем году регион 
единственный, где продолжает 
снижаться ВРП в основном за 
счет строительства и сельского 
хозяйства. У нас просели эти 
отрасли, откровенно говоря, 
практически во всех областях. 
В последние годы ухудшаются 
многие показатели развития 
села. Снижены посевные 
площади и объемы сбора 

сельскохозяйственных культур. 
Сократилось поголовье 
крупного рогатого скота, 
производство молока и яиц. 
Причины — низкая организация 
труда, несоблюдение 
агротехнических сроков и 
регламентов, — отметил 
Александр Лукашенко. — 
Исполнительская дисциплина 
ни к черту! И не надо говорить, 
что у вас не хватает кадров. Что 
есть, с тем и работаете.

— Работа агропромышленных 

Об этом Лукашенко заявил сегодня во время 
представления Александра Субботина новым 
председателем Витебского облисполкома. Он 
подчеркнул, что области, откровенно говоря, 
хвалиться особо нечем.

ПОЧЕМУ ЛУКАШЕНКО 
СНЯЛ С ДОЛЖНОСТИ 

ШЕРСТНЁВА

УЛАДЫ ЦЯПЕР 
ЖЫВУЦЬ

У АДЧУВАННІ ТАГО, 
ШТО ІХ ЗНОЎ 

ПАСПРАБУЮЦЬ 
РАЗГОЙДВАЦЬ

Адыходзячы тыдзень запомніцца жорсткімі 
прысудамі па «справе Ціханоўскага», а таксама 
вынікам працэсу над блогерам Эдуардам 
Пальчысам, якога асудзілі на 13 гадоў калоніі. Па 
просьбе «Филина» палітычны аглядальнік Арцём 
Шрайбман ацаніў рэакцыю на вердыкты судоў, а 
таксама іх магчымыя наступствы.

На думку эксперта, выносячы 
такія суровыя прысуды, улады 
маглі пераследаваць некалькі 
мэтаў:

— Гэта помста канкрэтна 
гэтым людзям, Ціханоўскаму 
ў прыватнасці. Таму што ўлада 
лічыць, што ён і яго каманда 
першымі запусцілі не толькі 
хвалю пратэстаў, але і працэс 
дэсакралізацыі Лукашэнкі.

Яшчэ адна мэта — 
прэвентыўная, лічыць Арцём 
Шрайбман. Запалохванне 
грамадства ў цэлым, 
запалохванне блогераў, бо 
большасць з асуджаных — 
блогеры. Застрашванне, каб 
такое не паўтарылася зноў.

— Бо ўлады цяпер жывуць 
у адчуванні таго, што іх зноў 
паспрабуюць разгойдваць.

Акрамя таго, гэта можа быць 
сігналам, пасланым сваім 
прыхільнікам:

— Глядзіце, якія тэрміны 
мы даем. Мы ўпэўненыя, што 
мы будзем правіць менавіта 
столькі. Як мінімум 10-15 гадоў 
мы будзем на гэтым месцы.

Гаворачы аб рэакцыі 
грамадства на апошнія навіны 
з судоў, эксперт адзначыў:

— Мне здаецца, што ўсе 
больш-менш прывыклі да 
жорсткіх тэрмінаў палітычным 
лідарам і ключавым блогерам. 
Не ўпэўнены, што гэта новая 
якасць шоку для беларусаў, але 
для людзей, якія сімпатызуюць 
пратэстам, гэта былі вельмі 

дэпрэсіўныя дні.
Арцём Шрайбман нагадаў, 

што пра прысуд Ціханоўскаму 
выказаліся не толькі на 
Захадзе, але і ў Расіі, у тым ліку 
і прапаганда.

Палітычны аглядальнік 
не ўпэўнены, што прысуды 
па «справе Ціханоўскага», 
а таксама 13-гадовы тэрмін 
Пальчысу стануць прычынай 
для ўвядзення санкцый:

— Санкцыі зараз 
выклікаюцца дзеяннямі 
Мінска на знешняй арэне, 
дэстабілізуючымі крокамі. 
Правы чалавека ідуць у 
санкцыйных рэзалюцыях 
хутчэй прычэпамі. Спецыяльна 
з-за прысудаў санкцыі ніхто не 
ўводзіць. Можа быць, гэтая 
практыка зменіцца ў будучыні, 
але пакуль яна такая.

Як гэтыя суды могуць 
паўплываць на беларускае 
грамадства?

— Я не думаю, што гэта 
акажа нейкі новы ўплыў на 
беларусаў за межамі таго, 
што і так робяць рэпрэсіі з 
грамадствам. Страх — гэта 
падаўленне волі, апатыя. Яны 
наступалі і да гэтага прысуду, і 
працягнуць наступаць і далей, 
калі ўлады працягнуць рабіць 
тое, што робяць.

Не думаю, што хтосьці 
памяняе свой пункт гледжання 
пасля такога хай і брутальнага 
прысуду.

“Новы Час”

ПРЫСУДЫ
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объединений остается убыточной. Без 
государственной поддержки убыточны 
72 процента сельскохозяйственных 
организаций области. Очевидно, что 
региону нужна перезагрузка. Если 
хотите — серьезная встряска. И у меня 
это не заржавеет! Сделайте, пожалуйста, 
за зиму соответствующие выводы. 
Поэтому мной принято решение о 
назначении на Витебщину молодого 
перспективного руководителя, для 
которого ваш край является родной 
землей, —Александра Михайловича 
Субботина.

— Он непосредственно принимал 
участие в разработке новых подходов 
к развитию агрокомплекса, созданию 
объединений. В определенной 
степени является их соавтором. 
Уверен, понимает, как все должно быть 
реализовано на практике. Прежде 
всего необходимы строжайшая 
технологическая и исполнительская 
дисциплина, экономия всех ресурсов. 
Новый губернатор как человек науки, 
думаю, это прекрасно понимает.

ВІЦЕБШЧЫНА

— Мне вельмі хацелася, каб прыйшлі 
нарэшце ў нашу краіну, у нашы сем'і і 

Былы кандыдат у прэзідэнты Беларусі і палітвязень, якому 
прысудзілі 14 гадоў калоніі, напярэдадні навагодніх святаў 
напісаў адмысловы віншавальны ліст.

— Остро нуждается в модернизации 
материально-техническая база 
агропромышленного комплекса. 
Уменьшилось число используемой 
сельхозтехники: тракторов — на десять 
процентов, зерноуборочных и прочих 
комбайнов — на 30 процентов. Поэтому 
доставайте из-под заборов все, что 
может передвигаться и работать, и 
восстанавливайте.

— Ряд формальных показателей в 
кадровой работе обращают на себя 
внимание и вызывают тревогу. Только за 
последние пять лет трижды сменялись 
руководители в Шумилинском и 
Оршанском райисполкомах, дважды 
— в Браславском, Толочинском, 
Дубровенском и Бешенковичском... 
Что это за работа? Полтора-два года 
— и другой руководитель! Александр 
Михайлович, вам предстоит разобраться 
в причинах такой ситуации и найти 
решения, выстроить четко работающую 
кадровую вертикаль области. 
Отсутствие системности в работе с 
кадрами в регионе недопустимо.

www.sb.by

нашы душы часы, калі 
ты б чуў у навагодніх 
віншаваннях фразы 
тыпу: адыходзячы год 
быў выдатны, але новы 
будзе яшчэ лепш, — 
цытуе Віктара Бабарыку 
яго прэс-служба. — Бо 
мы гэтага вартыя! Мы 
паводзілі сябе вельмі 
добра ў адыходзячым 
годзе, і Дзед Мароз 
заахвочвае наш рух да 
добрага і светлага. Цуд 
прыходзіць да цудоўных 

людзей. А такіх сярод беларусаў — 
большасць! Шчасця, дабра і веры ў сябе!

«МЫ ПАВОДЗІЛІ СЯБЕ ДОБРА 
Ў АДЫХОДЗЯЧЫМ ГОДЗЕ»

СУСТРЭЧА

О ремонте больницы: «С 
шапкой ходите по области»

Витебская областная больница 
построена в 1980-х годах и с тех 
пор практически капитально не 
ремонтировалась. В областном 
бюджете средств на это нет.

Реакция Лукашенко (цитируется 
по его пресс-службе):

— Будем напрягаться и закупать 
оборудование. А палаты, 
внешний вид — это уже сделаете 
сами. Упирайтесь, напрягайтесь 
в сельском хозяйстве, 
промышленности, собирайте 
деньги, с шапкой ходите по 
области, но это хотя бы сделайте.

Об обновлении концертной 
базы «Славянского базара»: 
«У вас что, нет этих (других) 
проблем?»

Когда Лукашенко сказали, 
что необходимо обновить 
концертную базу «Славянского 
базара», правитель, судя по 
сообщению его пресс-службы, 
перевел разговор на другую тему:

— Мы всегда говорим, что у нас 
проблема с кадрами, зарплатами. 
У вас что, нет этих проблем?

О кадровых проблемах в 
медицине: «Обязательно отра-
ботка»

Лукашенко рассказали 
о дефиците кадров в 
медучреждениях малых 
населенных пунктов. В ответ 
он посоветовал удерживать 
молодых специалистов, в 
том числе, с использованием 
административного ресурса:

— Обязательно отработка. В 
наше время просто держать, 
удержать, не пускать — 

тяжело. Если тебя государство 
подготовило, а ты решил куда-то 
переехать или уехать, отработай 
или заплати и езжай. Тогда 
подумают тысячу раз.

О нехватке жилья: «Мы 
иногда искусственно создаем 
проблему»

Была затронута и тема 
жилищного строительства. В 
ответ правитель посоветовал 
бороться с «жуликами»:

— Как я убедился, мы иногда 
искусственно создаем проблему 
в жилищном строительстве, отдав 
это жуликам, особенно в Минске 
и областных центрах.

О низких зарплатах в культуре: 
нецелесообразно содержать 
большие библиотеки на селе

Правителю доложили, что 
самые низкие зарплаты в области 
в библиотеках, в школах искусств. 
Его реакция: отдельно содержать 
большие библиотеки в сельской 
местности нецелесообразно.

О модернизации в агро-
промышленном комплексе: 
«Доставайте из-под заборов 
все и восстанавливайте»

Материально-техническая база 
агропромышленного комплекса 
остро нуждается в модернизации. 
В области уменьшилось число 
используемой сельхозтехники: 
тракторов — на 10%, комбайнов 
— на 30%.

Совет Лукашенко: — Поэтому 
доставайте из-под заборов все, 
что может передвигаться и 
работать, и восстанавливайте.

...
Занавес.

gazetaby.info

15 декабря Александр Лукашенко провел встречу с активом 
Витебской области. Общение отметилось тем, что местные 
власти рискнули озвучить ряд жалоб. Какой же была реакция 
правителя? Рассказываем — коротко.

ПЯТЬ 
«ГЕНИАЛЬНЫХ» 

СОВЕТОВ

Праўда, гэтым тэмы не скончыліся, 
шмат было сказана пра тое, што 
і сярод кіраўніцтва краіны хапае 
людзей з «антыдзяржаўнымі 
поглядамі», Лукашэнка нават 
прапаноўваў ім ехаць у Польшчу і 
Літву і ўладкоўвацца да апазіцыі.

Пра вынікі нарады Филин 
пагаварыў з палітолагам Валерыем 
Карбалевічам.

— Галоўнае з пачутага — гэта 
спроба мабілізацыі дзяржаўнага 
апарата на рашэнне задач, 
якія стаяць перад рэжымам: 
процідзеянне санкцый, правядзенне 
рэферэндуму, спроба растлумачыць 
сітуацыю наменклатуры. Усім гэтым 
дзяржава займаецца ўжо больш за 
год, нічога асаблівага я не ўбачыў, 
— адзначае эксперт.

Чаму Лукашэнка стаў 
гаварыць аб тым, што сярод 
чыноўнікаў шмат тых, хто яго не 
падтрымлівае?

— На самай справе — гэта 
адлюстраванне рэальнасці. Як бы 
Лукашэнка ні казаў, што яго праціўнікі 
— гэта «купка адмарозкаў», але 
высвятляецца, што нават на 
кіруючых пасадах дзяржаўных 
прадпрыемстваў ёсць яго апаненты. 
Гэта разбурае ўсю карціну, якую 
выбудоўвае дзяржаўная прапаганда 
паўтара года.

Па-другое, гэта папярэджанне, 
што ён за ўсім сочыць, усё ведае, 
каб ніхто не спрабаваў выступаць 
супраць яго.

Разам з тым, былі новыя тэзісы 
адноснага таго, што не трэба 
звальняць тых, хто падпісаўся 
супраць яго на мінулых выбарах. У 
пэўным сэнсе — гэта змена тону і 
стылістыкі.

Магчыма, Лукашэнка спрабуе 
гуляць у ліберала, а дзеянні сілавікоў 
як быццам праходзяць не з ягонай 
ініцыятывы. У нешта падобнае гуляў 
Сталін, калі крытыкаваў тых, хто 

перагнуў палку калектывізацыі, 
абвінавачваў Яжова ў тым, што 
занадта шмат людзей расстраляў і 
арыштаваў.

Да гэтага часу сэнс пасланняў 
з боку ўладаў быў наступным: 
вас білі, вас катавалі, і мы будзем 
далей так рабіць. Тыя ж вялікія 
тэрміны ў «справе Ціханоўскага» 
арыентаваныя на тое, каб 
запалохаць людзей. А сённяшнія 
заявы трохі ў іншы бок.

Атрымліваецца, ёсць і кіраўнікі 
з «антыдзяржаўнай пазіцыяй», 
але не трэба звальняць тых, хто 
падпісаўся супраць яго. Гэта частая 
з'ява, калі ў выступах Лукашэнка 
суседнічаюць ўзаемавыключальныя 
тэзісы. Чыноўнікі пасля такога не 
разумеюць, што ж ім рабіць: бегчы 
ці стаяць.

Як любы аўтарытарны кіраўнік, 
Лукашэнка нікому не давярае, 
усіх падазрае. Невыпадкова 
адбываюцца ўсе гэтыя кадравыя 
змены. Вельмі характэрна, што 
ён лічыць: свой пункт гледжання 
можна мець толькі ў Літве, але не ў 
Беларусі.

Жывуць цяпер у страху прад-
стаўнікі ўлады?

— Страхам назваць гэта, можа, 
няправільна, але ёсць перманентны 
стрэс. З аднаго боку, людзі чакаюць, 
што да іх у любы момант можа 
пастукаць ГУБАЗіК (не важна па якой 
прычыне, у гэтай сістэме ніхто не 
абаронены), а з другога — баяцца, 
што ў выпадку змены ўлады стануць 
адказнымі, усё ж нешта падпісвалі, 
кагосьці звальнялі.

Стрэс з двух бакоў. Яны бачаць, 
што тыя чыноўнікі, якія сышлі з 
пасадаў публічна, галоўныя ворагі 
і здраднікі, іх судзяць, садзяць 
у турму, але і не забываюць аб 
магчымых наступствах сваіх 
дзеянняў.

“Філін”

Кіраўнік Беларусі 16 снежня правёў вялікую нараду з экана-
мічным блокам ўрада, казалі аб санкцыях і спробах ім 
супрацьстаяць.

«… ДА ІХ У ЛЮБЫ 
МОМАНТ МОЖА 

ПАСТУКАЦЬ ГУБАЗІК»


